
3روزنامه سراسری صبح ایران

طرح بافت فرش با شعار»هر گردشگر یک گره« 
با حضور حمید کارگر رئیــس مرکز ملی فرش 
ایران درشــهر زیر زمینی نوش آباد آغاز شد. به 
گزارش ایلنا، در این مراسم رئیس مرکز ملی فرش 
ایران، فرش ایران را پیام صلح و دوستی و ایران 
هراسی در جهان دانست و گفت: فرش ایران به 
جهت اینکه از مواد طبیعی  سالم  بافته می شود 
با سلامت انسان سازگار است و به محیط زیست 

آسیب نمی زند. حمید کارگر اشتغالزایی و حوزه 
فرهنگی وهنری  را مهمترین شاخص های فرش 
ایران عنوان کرد و اظهار داشت : برای استحصال  
فرش از گوسفند لازم نیست گوسفند ذبح شود. 
وی طرح بافت فرش»هرگردشگر یک گره« در 
شهر زیر زمینی نوش آباد را بسیار مثبت ارزیابی 
کرد و گفــت: امیدواریم این فرش پیام رســان 
صلح و دوســتی برای اقوام مختلف گردشگری 
که از دنیا به شهر زیر زمینی نوش آباد می آیند، 
باشد. وی نقش رسانه ها در معرفی جاذبه های 
گردشگری و بافت هرگردشگر یک گره درشهر 

زیر زمینی نوش آباد را بسیار مهم دانست وافزود: 
علیرغم اینکه رسانه های غربی در پررنگ جلوه 
دادن شــاخص های تمدنی و تاریخ ایران کمتر 
می پردازند رسانه های کشورمان باید شاخص 
های  هنر وتمدنی اسلام را پررنگ تر کنند. وی 
به وجود ویژگی های بی شمار تمدن و فرهنگ 
اصیل اسلامی در کشورمان اشاره کرد و گفت: در 
شهر برنا ایتالیا زوج های جوان  وثروتمندان اروپا 
با برگزاری مراســم در یک خانه کوچک سنتی 
بودایی پول پارو می کننــد ولی ما قدر این همه 

تمدن و فرهنگ کهن را در کشورمان نداریم.

خطب شــکن: عضو انجمن معتــادان گمنام آران و 
بیدگل وجود تنوع ســنی در اعضای انجمن را یکی 
از نقاط قوت آن عنوان و اظهار کرد: همین که معتاد 
بداند یک نفر هم سن و سال او در انجمن حضور دارد 
و می تواند او را راهنمایی کند، بسیار مهم و ارزشمند 
اســت. اصغر که خود نیز با عضویت در این انجمن از 
اعتیاد رها شده اســت تعداد افرادی را که از شروع 
فعالیت هــای آن در آران و بیدگل موفــق به ترک 

شــده اند ۲۹۹ نفر بیان کرد و گفــت: از بین اعضای 
انجمن ۷۱ نفر زیر یک سال، ۳۲ نفر تا دو سال، ۲۳ 
نفر تا سه ســال، ۱۹ نفر تا چهار سال، ۲۲ نفر تا پنج 
سال، ۵۷ نفر تا هفت ســال، ۵۱ نفر تا ۱۰ سال و ۱۳ 
نفر بالای ۱۰ سال ســابقه ی پاکی دارند. وی تعداد 
کســانی را که پس از ترک اعتیاد تشــکیل خانواده 
داده اند ۱۰۲ نفر عنوان کــرد و افزود: خانواده نقش 

بسیار مهمی در حفظ جوانان از اعتیاد دارد.

بافت فرش»هر گردشگر یک گره«در شهر زیر زمینی نوش آباد آغاز شد

باند دوم جاده ابوزیدآباد احداث می شود

شهردار ابوزیدآباد از آغاز عملیات عمرانی احداث باند 
دوم جاده ابوزیدآباد به کاشان و آران و بیدگل در سال 
جاری خبر داد. رضا نقدی در نشســت با خبرنگاران 
اظهار داشت: با توافقنامه اخیري که بین شهرداري 
کاشان، فرمانداري اران و بیدگل، شهرداري و شوراي 
شهر کاشان و اداره کل راه و شهرسازي و با حضور معاون 
وزیر راه و شهرسازي، جناب آقاي محفوظي منعقد شده 
است، عملیات اجرایي احداث باند دوم این جاده احداث 
می شود. وی افزود: طبق صورتجلسه اخیر که با حضور 
معاون وزیر راه و شهرسازي به امضا رسید، شهرداري 
کاشان مکلف شد که کل زیرسازي مسیر جاده کاشان 
تا روستاي فخره را انجام داده و اداره کل راه و شهرسازي 
نیز آن را آسفالت کند. نقدی خاطرنشان کرد: ۱۲۰۰ 
متر باند دوم این جاده از مسیر روستاي شهریاري به 
سمت علي آباد و فخره باقي مانده است که اداره راه و 
شهرسازي متعهد شده از بودجه دو درصد نفت و گاز 

آن را اجرایي کند. 
نقدي به پیشرفت 8۰ درصدی پروژه احداث ساختمان 
جدید شهرداري ابوزیدآباد که در ســال ۹4 شروع 
شده اشــاره کرد و اظهار داشت: نزدیک یک میلیارد 
تومان هزینه ساخت این پروژه براي محوطه سازي، 
دیوارکشي و تاسیسات پیش بیني شده و  فازل اول 
آن حدود 6۰۰ متر زیر بنا دارد تا آخر امسال به بهره 

برداري می رسد.
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اهــل  الهیــار صالــح، 
آران وبیدگل و از چهره هاي 
نزدیک به محمد مصدق، 
از افراد موثر در ملي شدن 
صنعت نفت بود و پس از کودتاي ۲8 مرداد از دولت 
استعفا داد و تا چند سال منزوي شد. وي از طرف مردم 
کاشان و آران وبیدگل به نمایندگي مجلس درآمد که 
پس از چندي شاه همان مجلس را منحل کرد. حدود 
۵۰ ســال پیش، صالح با آگاهي نسبت به گسترش 
مناطق شهري کاشان، در راستاي حفظ هویت و حدود 
مرزي آران وبیدگل، ریل راه آهن را به عنوان مرز کاشان 
و آران وبیدگل قرار داد و تمامي زمین هاي شمال ریل 
راه آهن را به نام آران وبیدگل به ثبت رساند. وي براي 
اطمینان از این کــه این منطقه بــراي آران وبیدگل 
مي ماند، زمین هاي مسلم آباد فعلي را تحت مالکیت 
خصوصي درآورد تــا با وجود مالک شــخصي براي 
زمین هاي ابتداي آران وبیدگل، احتمال بازپس گیري 
این زمین ها نزدیک به صفر شود. احتمالاً اگر این اتفاق 
توسط صالح نمي افتاد، کاشان در اثر گسترش شهري 
آران وبیدگل را نیز مانند راوند و فین در خود مي بلعید 
و هویت آران وبیدگل به صورت فعلي دوام نمي یافت؛ 
به حاشیه ي یک شــهر بزرگ تبدیل مي شد و نهایت 
اسمي که از آران وبیدگل مي ماند، بر روي بلواري مانند 

بلوار قطب راوندي بود.
حدود دو ماه پیش مســئولان اســتاني قــم بدون 
هماهنگي و اطلاع مســئولان آران وبیدگل و استان 
اصفهان، از طریق جــاده ي آران وبیدگل به مرنجاب 
و دریاچه ي نمــک مي روند و با برنامــه اي هدفمند 
اقدام به تهیه ي چنــد گــزارش از دریاچه ي نمک 

آران وبیدگل مي نمایند. تا به حــال این گزارش ها در 
دو نوبت از صداوسیما پخش شده و در این گزارش از 
دریاچه ي نمک به نام دریاچه ي نمک قم نام برده شده 
و از ظرفیت ها و مجوز بهره برداري توسط قم صحبت 
مي شود. این گزارش همچنین در سایت هاي خبري 
منتشر شد به طوري که اگر امروز نام دریاچه ي نمک را 
در اینترنت جست وجو کنید، بلافاصله تقریباً در تمامي 
ســایت ها با نام دریاچه ي نمک قم مواجه مي شوید. 
ســوال اینجاســت که چرا قم با برنامه ریزي مدون 

به دنبال ثبت برند دریاچه ي نمک به نام خود است؟
در ســال ۱۳۷6 مجوز ســرمایه گذاري، اکتشاف و 
بهره برداري از معادن دریاچه ي نمک از سوي وزارت 
معدن و فلزات وقت به استان قم واگذار شد. در سال 

8۳ طي یک طرح مطالعاتي که اداره ي صنعت 
و معدن اســتان قم انجام داد، اعلام شــد که 
ثروتي بالغ بر بیست میلیارد دلار از انواع مواد 
معدني و کاني ها در این دریاچه موجود است 
و قم به دنبال برداشــت آن اســت. با توجه به 
علاقه ي شدید گردشگران اروپایي به بازدید 
از این منطقه، ظرفیت درآمد اکوتوریسم آن 
نیز بالغ بر صدها میلیون دلار در سال عنوان 
شده است. همچنین عنوان شــده است که 
مواد آلي موجود در دریاچه در صنایعي چون 
کود شــیمیایي، کاغذ، عایق کاري، ضد یخ، 
مواد آرایشي، شیشه و سرامیک، شوینده ها، 
لاستیک ســازي و پزشــکي کاربــرد دارد. 
اســتان قم در حالي براي دست یابي به ثروت 
عظیم نهفته در دریاچه ي نمک برنامه ریزي 
مي کند که 4۲ درصــد از دریاچه ي نمک در 
اســتان اصفهان و شهرســتان آران وبیدگل، 
۳۰ درصد در استان سمنان و تنها ۲8 درصد 

آن در اســتان قم قرار دارد. این بدان معني است که 
بیشترین مساحت از دریاچه متعلق به آران وبیدگل 
اســت. دریاچه ي نمک از چند جنبه مي تواند براي 

آران وبیدگل حیاتي باشد:
اول( مزایاي اقتصادي برداشت از معادن آن مي تواند 
تا مدت هــا آران وبیدگل را از لحاظ مالي و اشــتغال 

بیمه کند.
دوم( با توجه به ظرفیت هاي موجــود آران وبیدگل، 
این شــهر دو مورد را مي تواند به عنوان برند خود در 
کشــور مطرح کند. یکي برند فرش ماشیني که تنها 
در حد حرف و چاپ بنر در ســطح شهر باقي مانده و 
در این زمینه اقدام عملي مناســبي صورت نگرفته 
و حتي برخي فرش ها با برند شــهرهاي دیگر تولید 

مي شود. دیگري نیز برند کویر و دریاچه ي نمک که 
در کشور بي مانند است. ثبت دریاچه ي نمک به عنوان 
برند آران وبیدگل، علاوه بر جذب اکوتوریسم و منابع 
و منافع اقتصادي دریاچه، مي تواند آران وبیدگل را به 
عنوان شهري شناخته شده در کشور نشان دهد و قطعاً 
این مسأله به امور اقتصادي شهر کمک شایاني مي کند. 
همچنین وجود برند و نشان براي شهر، احساس هویت 

جمعي را در مردم بالا مي برد.
ســوم( هر منطقه اي تلاش مي کند که با استفاده از 
ظرفیت هاي خود، نمادي براي شهر خود انتخاب کرده 
و با فروش آن منافع اقتصادي کسب کنند و نام خود را 
سر زبان ها بیندازد. کلوچه ي لاهیجان و عسل خوانسار 
نمونه هایي موفق از این دست هستند. نوش آباد نیز 
اخیراً با قهوه ي انوشــه درصدد این 
امر برآمده است. اما آران وبیدگل که 
معدني از نمک بــا خاصیت درماني 
دارد، از ایــن ظرفیت غافل شــده 
اســت. نمک این منطقه استخراج 
مي شــود؛ اما هنوز چیزي به عنوان 
نمک آران وبیدگل تولید نشده است. 
حتي مردم شــهر آران وبیدگل براي 
تهیه ي نمک هایي با خاصیت درماني 
مجبور هستند به شهرستان مجاور 
مراجعه کنند. در حالي که مي توان با 
فرآوري نمک و فروش به گردشگران 
و همچنین توزیع در سطح کشور با 
برند آران و بیدگل، نام آران وبیدگل 
مطرح و منافع اقتصادي از قبِل فروش 

آن به دست آید.
چهارم( باتوجــه به وابســته بودن 
صنعت فــرش به شــرایط بــازار، 

گردشــگري و معادن دریاچه ي نمــک مي توانند به 
عنوان پشــتوانه ي اقتصادي شهرستان در بلندمدت 
قرار گیرند.شــوربختانه از ثروت خدادادي نهفته در 
این دریاچه نه تنها اســتفاده ي مناسب نشده، بلکه 
جاده ي مرنجاب محل تردد کامیون هاي حامل نمک 
خامي شــده که هیچ کدام از منافع ذکر شده را براي 
شــهر به ارمغان نمي آورند و فقط هزینه ي تعمیر و 
نگهداري جاده را بالابرده و موجب از بین رفتن جاده و 
 در نتیجه افزایش آمار تصادفات در این جاده مي شوند.
حفظ این میراث گرانقدر براي مردم شــهر، بیش از 
آنکه به مصاحبه و حرف نیازمند باشد، نیازمند اقدامي 
عاجل اســت. همانگونه که الهیار صالح براي حفظ 
حدود و هویــت آران وبیدگل، نــه مصاحبه کرد و نه 
سخنراني؛ بلکه راهي عملي برگزید. اگرچه متأسفانه 
در آران وبیدگل یک کوچه ي بن بســت نیز به نام وي 

ثبت نشده است.
بایســتي دید فرماندار، نماینده ي مردم در مجلس، 
اداره ي صنعــت، معدن و تجارت و دیگر مســئولان 
شهري و استاني چه موضع و عملي در مقابل این اقدام 
برنامه ریزي شده ي مسئولان استان قم اتخاذ مي کنند 
و براي آینده ي شهر چه برنامه اي دارند. مسئولان باید 
پیگیري کنند و همچنین پاسخگو باشند که چرا به 
جاي آران وبیدگل که مســیر دسترسي به دریاچه از 
آن مي گذرد و بیشترین سهم از دریاچه را در اختیار 
دارد، قم بایســتي مجوز بهره برداري از آن را داشته 
باشد؟ چرا در مورد مســائل کوچک، پیش پاافتاده و 
قابل حل، طوري موضع گیري مي شــود که خبر آن 
روي شــبکه هاي جهاني قرار گیرد، اما در این مورد 
استراتژیک که آینده ي اقتصادي و هویتي شهرستان 
به آن وابسته است، عکس العمل و اقدام موثري صورت 

نمي گیرد؟

نماینده مردم شهرستان های کاشان و آران و بیدگل 
در مجلس شورای اســلامی در اولین نشست خبری 
خود با خبرنگاران، به بیان مواضع و دیدگاه های خود 
در مورد مسایل و موضوعات مهم و راهبردی منطقه، 
بویژه موضوعات مرتبط با شهرســتان آران و بیدگل 

پرداخت. دکتر ســاداتی نژاد همچنین از زمان آغاز 
دوران نمایندگی در گفت و گو ها و ســخنرانی های 
خود در خصوص موضوعات مرتبط با شهرستان آران و 
بیدگل دیدگاه های خود را بیان کرده است که در ادامه 

بخشی از این مواضع را می خوانیم.

تلاش می کنیم موضوع نماینده مستقل
 آران و بیدگی در سال اول فعالیت

 مجلس مطرح شود
دکتر سید جواد ساداتی نژاد در پاسخ به سوال خبرنگار 
نســل فردا در خصوص اختصاص کرســی مستقل 
نمایندگی مجلس شورای اســلامی به آران و بیدگل 
اظهار داشــت: تا کنون پیگیری هایــی در خصوص 
اختصاص نماینده مستقل به آران و بیدگل در دوران 
دو نماینده قبلی صورت گرفته است اما با وجود طرح 
چندباره آن در صحن و کمیســیون های مجلس به 
تصویب نرسیده است. وی افزود: یکی از موانعی که سد 
راه تصویب این طرح شده طرح آن رد سالهای پایانی 
مجالس قبلی است که به دلیل حساسیت های دوران 
نزدیک به انتخابات موجب شــده است تا نمایندگان 

اقبالی به تصویب آن نشان ندهند. 
وی خاطرنشان کرد: در تلاش هستیم تا این طرح یا 
لایحه رد ســالهای ابتدایی فعالیت مجلس جدید در 
کمیســیون ها و صحن علنی مطرح شود. وی با بیان 
اینکه ۱۷ ســال از زمان آخریــن دوره افزایش تعداد 
نمایندگان مجلس گذشته اســت تصریح کرد: تا سه 
سال آینده این زمان به ۲۰ ســال افزایش می یابد و 
بر اساس قانون اساسی بایستی تعداد ۲۰ نماینده به 

مجلس شورای اسلامی اضافه شود. 
ساداتی نژاد از سه عامل زمان، حمایت مردم و اجماع 
نمایندگان مجلس به عنوان عوامل مهم تاثیر گذار در 
تصویب طرح افزایش نمایندگان نام برد و اضافه کرد: 
به نظر می رسد در صورتی که جمع دو دوره ۱۰ ساله 
گذشته برای افزایش تعداد نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در نظر گرفته شــود، نظر مساعد نمایندگان 

را برای دادن رای مثبت به آن به همراه داشته باشد.
دریاچه نمک گنج پنهان

 کاشان و آران و بیدگل است
نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل دریاچه نمک را 
گنجینه ای گرانبها برای منطقه توصیف کرد و گفت: 
ظرفیت های فراوان اقتصــادی این دریاچه می تواند 
در آینده موجب ایجاد یک قطب اقتصادی در حاشیه 
کویر مرکزی ایران شود. دکتر سید جواد ساداتی نژاد 
با بیان اینکه بیشترید درصد از مساحت دریاچه نمک 
در حوزه جغرافیایی شهرستان آران و بیدگل قرار دارد 
افزود: با توجه به اینکه تنها راه دسترسی به این دریاچه 
از آران و بیدگل می گذرد، مــی توان از ظرفیت های 
اقتصادی و اشــتغالزای این موهبت خدادادی برای 

منطقه بهره جست.
 وی خاطرنشان کرد: با بررسی هایی که انجام دادیم 
مشخص شد مجوز بهره برداری از معادن دریاچه نمک 
به مدت ۲۵ سال در اختیار شرکت احیای مواد معدنی 
ایران وابسته به وزارت صنعت، معدن و تجارت است که 
حدود ۱۵ سال از این زمان گذشته است. دکتر ساداتی 
نژاد خاطرنشان کرد: در حال حاضر مجوز بهره برداری 
از معادن دریاچه نمک توســط بهره بردار به مزایده 
گذاشته شده و مهلت شرکت رد مزایده نیز تا ۳۰ مرداد 
تمدید شده است. وی با اشــاره به نشست های اخیر 
خود با شرکت بهره بردار از معادن دریاچه نمک آران و 
بیدگل تاکید کرد: باید موضوع بهره برداری از ظرفیت 

های دریاچه نمک در دستور کار قرار گیرد.
تعرفه گذاری ناعادلانه برق

 آران و بیدگل به زودی اصلاح می شود
ســاداتی نژاد رایزنی هایی را که با مســئولان وزارت 

نیرو انجام شده اســت یادآور شــد و ابراز امیدواری 
کرد: با توجه به کار دقیق و مستندی که برای اصلاح 
تعرفه ی برق صورت گرفته پیش بینی می شود به زودی 
این تعرفه گذاری ناعادلانه اصلاح شــود. به گزارش 
خطب شکن، نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل در 
مجلس شورای اسلامی با بیان این که آران و بیدگل در 
دسته ی چهارم تعرفه ی توزیع برق مناطق گرمسیری 
قرار دارد خاطرنشان کرد: تعرفه ی منطقه ی چهار تنها 
برای دو ماه تیر و مرداد برای آران و بیدگل معتبر است، 
در حالی که تعرفه برق شهر قم که همجوار شهرستان 
است در سه ماه تابستان در این دسته محاسبه می شود.
سید جواد ساداتی نژاد به مطالعات آماری و مقایسه ای 
دمای هوای آران و بیدگل با مناطقی که در دسته های 
دو تا چهار گرمســیری قرار دارند اشاره کرد و گفت: 
میانگین بیشــینه ی ماهانه ی دمای منطقه ی ما در 
خرداد تا مهر از شهر بم که در منطقه ی دو گرمسیری 

قرار دارد، بالاتر است.
وی با اشــاره به این که دمای بالای شب در کاشان و 
آران و بیدگل نیز تغییر محسوســی نسبت به روزها 
ندارد تصریح کــرد: باقی ماندن گرما در شــب باعث 
می شود مردم تقریبا به صورت ۲4 ساعته به استفاده 
از وسایل خنک کننده روی آورند که این مسأله باعث 
افزایش استفاده از برق و هزینه ی آن می شود.ساداتی 
نژاد رایزنی هایی را که با مســئولان وزارت نیرو انجام 
شده است یادآور شــد و ابراز امیدواری کرد: با توجه 
به کار دقیق و مستندی که برای اصلاح تعرفه ی برق 
صورت گرفته پیش بینی می شود به زودی این تعرفه 
گذاری ناعادلانه اصلاح شود.وی در پایان تعرفه گذاری 
گاز شهری برای برخی مناطق کاشان را نیز ناعادلانه 

توصیف کرد و افزود: تلاش بــرای اصلاح تعرفه های 
گاز نیز همزمان با اصلاح تعرفه ی برق در دستور کار 

قرار دارد.
جاده آران و بیدگل به گرمسار 
در اولویت وزارت راه قرار گیرد

نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل در مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشــت: با توجه به این که جاده آران و 
بیدگل به گرمسار می تواند فاصله بسیاری شهرهای 
کشور به مشــهد مقدس و مصرف سوخت را کاهش 
دهد، باید در اولویت وزارت راه قرار گیرد. سید جواد 
ساداتی نژاد طی تذکری شفاهی خود در جلسه علنی 
مجلس شــورای اســلامی خطاب به وزیر راه گفت: 
مشــکلات جاده  ای مردم در جاده های خطرآفرین 
استان کماکان باقی اســت و به این مشکلات مسکن 
مهر کاشان نیز اضافه شده  و هیچ کسی پاسخ مردمی 
که سرمایه های خود را به آنجا برده اند نمی دهد. وی در 
تذکری دیگری خطاب به وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفت:  مشکل ســرمایه در گردش واحدهای صنعتی 
هنوز حل نشده و بســیاری از این واحدها به واسطه 
این مشکل در شرف تعطیلی هستند.  هم چنین لازم 
است به دلیل حجم بالای واحدهای صنعتی در منطقه 
کاشان بخشی از اختیارات حوزه مرکزی وزارت صنعت 
به اداره کل استان تفیض شود. وی ادامه داد:  از وزیر 
کشور نیز می خواهم مشکلات مرزی میان استان های 
اصفهان و کاشــان را هر چه سریعتر مدیریت نمایند. 
هم چنین به رئیس سازمان میراث فرهنگی متذکر می 
شوم که منطقه گردشگری اردهال و آبشار و هم چنین 
شــهر زیرزمینی نوش آباد شــرایط مطلوبی ندارد و 

نیازمند توجه بیشتر است.
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